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Asia House var fortættet af stemning og spænding hele 
dagen, lørdag 15. november. Her afviklede International 
Balut Federation (IBF) Asia House Masters i anledning 
af IBF´s 40 års jubilæum for den første ØK Bangkok in-
house turnering. Blandt de 40 deltagere havde næsten 
alle ØK-relationer. Den store begejstring omkring de 
runde borde blev hjulpet godt på vej af ægte 
münchener-piger med svingende fadøl o. s. v.

Jan Pilebo (lang karriere i SAS med tæt ØK-tilknytning), 
Lars Boe, Carsten Dencker Nielsen og Finn Bluhme (Mr. 
Africa, Kenya Airways) arrangerede 40 års dagen i 
samarbejde med Asia House sekretariatet. ØK-Bladet 
bad på forhånd Jan Pilebo om en beskrivelse af alt det, 
der gemmer sig i balut´ens sjæl og baggrunden for 40 
års jubilæet. 

Jan fortæller bl.a.: 1974 samledes 16 håbefulde ØK-
kolleger i Noi & Per Kastrups Copenhagen Bar & 
Restaurant, Klong Toy, Bangkok, for at dyste om EAC 
mesterskabet. Det blev fulgt op året efter i Melbourne og 
Singapore (sidstnævnte startet af ØK uddannede Jørn 
Eriksen). Det første verdensmesterskab blev også 
spillet i 1975. I dag er der 51 ”branches”, fordelt på alle 
kontinenter, og IBF har allerede siden 1980 været den 
største organisation af udenlandsdanskere. Utallige 
ØK- folk er, eller har været med. 
 
Det hele blev startet af Niels Lumholdt. Han var også 
kendt for sin medvirken til Thai Air´s fantastiske og 
hurtige udvikling. Niels datede først i 70érne en kendt 
filippinsk skuespillerinde. Det var i starten ved deres 
middage, der blev spillet balut. Venner i Bangkok blev 

sideløbende introduceret til spillet. Det blev hurtigt en 
succes, og allerede i maj 1972 deltog den første ØK 
ansatte, JensTønnesen, næstkommanderende i 
Shipping afdelingen på Oriental Avenue. Hurtigt var der 
mange i Thailand, der gerne ville være med. De 
opdagede dog, at man – ligesom nu - ikke bare kunne 
melde sig ind. På et tidspunkt var der venteliste til blot at 
få et ansøgningsskema. Vi optog dog hurtigt ØK 
Shippings andre danskere, Per Svendsen, Frank 
Kvistgaard og Flemming Dam plus naturligvis deres 
chef, Torben Søderlund. 
 
Per Svendsen skulle vise sig at være et uvurderligt aktiv 
for IBF. Han tog over som CEO i 1989, og har med sit 
World Board udviklet spillet kontinuerligt - og samtidig 
fastholdt de oprindelige retningslinjer. 

1976 lagde vi os fast på, at medlemskredsen skulle 
omfatte et bredt spektrum af udenlands danskere fra 
matroser og dynesælgere til ambassadører og 
topchefer.  Formanden blev valgt på livstid. Han 
udpegede selv en bestyrelse på højst 5 medlemmer 
ham selv inklusive, hvor de menige fik en stemme. 
Formanden havde selv fem stemmer, så han bestemte, 
ligesom kassereren også var revisor (!)..

IBFs første World Board havde Lumholdt som 
præsident. Niels døde desværre alt for tidligt, 18. august 
1999, men er stadig El Presidente. To vicepræsidenter, 
ambassadør Finn Koren og Jan Pilebo tog over. Hong 
Kong formanden, Paul A. Jürgensen senior, varetog på 
yderst kreativ vis kontakt til verdenspressen efter 
devisen, "overdrivelse fremmer forståelsen". Finn 
Bluhme påtog sig også en ledende rolle i Europa og 
Afrika, mens grev Harald Frans Brockenhuus Schack 
klarede kontakten til Kongehuset og den højere 
landadel.

IBF har i dag ca. 1.000 medlemmer verden over, og 375 
af dem er klar til VM 2015 i Manila.                     ELJ

Tæt Balut-stemning ved Asia House Masters

Der var herlig stemning ved alle bordene. Ikke mindst her, hvor 
der faldt to gange fuld balut fra Klaus Dwinger, til venstre og 
Jørgen Hoe-Knudsen. De kom i omspil om den endelige sejr, og 
her var Jørgen suveræn med 111 points mod 100. Vinderen 
vandt et krydstogt-gavekort for to skænket af MSC og Scan-
Group.

Stemningen fejlede absolut intet – ikke mindst da Rikke 
Jørgensen her, serverede fadøl til Allan Mollerup, til  venstre, og 
Frank Kvistgaard.
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Mærkedage - med en hjertelig lykønskning! – Ved Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren.  Aktuelle fødselsdags portrætter: 

Dødsfald - Æret være hans minde

- - For fødselarernes e-mail adresser henvises til www.eacclub.dk/Medlemsside. Husk at logge ind. - -

Arne Bachman Olesen, Jyllinge, tidl. EAC Shipping 
Accounts, er afgået ved døden 10. oktober, 61 år.

85 år:� 13.12� Jørgen Reinholdt,
   Strandboulevarden 6, 4., 2100  
  København Ø

80 år:� 20.01.15� Holger Mousten, Fyrbakken 12, 
  9500 Hobro

75 år:� 13.12� Edvard Collin, Strandgårdsvej 27, 
  4000 Roskilde
� 14.12� Mette Wad Tofte, Ordrupvej 58, 
  2. tv., 2920 Charlottenlund
� 28.12� Henning Loesch, Nøddehøj 16, 
  2840 Holte

70 år:� 31.12� Jens Kim Bergenser, 2710 NE 
  64th Ave,Portland OR 97213, USA
� 24.01.15.� Kjeld Halvorsen, Lerholmvej 42, 
  2750 Ballerup
� 31.01  � Bo Lending, Baunelukket 6, 2820 
  Gentofte
� 03.02� Eyvind Mortensen, Lindebakken 
  27, 3460 Birkerød

65 år:� 25.12� Michael Krüger, Hjortevænget 107, 
  2980 Kokkedal
� 30.12� Carl Edvard Ejby Hansen, 
  Andkærvej 247, 7080 Børkop
� 30.01.15� Niels P. Veje, Roligheds Allé 20, 
  3060 Espergærde

60 år:� 22.12� Bo Frank Nielsen, House 56, 

 TianMa Villas, 3918 Zhao Kun 
 Road,SongJiang, PC 201603 
 Shanghai, PR China

� 13.01.15� Claus Juul, Munkevej 10, 
  3500 Værløse
� 24.01� Fritz Carstens, Lindevej 18, Øster 

 Lindet, 6630 Rødding  
 

    ,  
Nye medlemmer - som bydes hjerteligt velkomne!

Allan Mollerup, Hellebæk, blev i 1970 ansat som elev i 
C.K. Hansen og fortsatte efter 
elevtiden og militærtjeneste i 
selskabet, som nu hed Alfragt. Forlod 
Alfragt i 1974 og blev tilknyttet 
fo rske l l i ge  danske  sh ipp ing  
selskaber, bl.a. Suma Line med det 
operationelle ansvar for rederiets 
skibe. I 1989 startede Allan sammen 
med andre firmaet Combifragt, som 
2006 blev solgt til Det finske 
Postvæsen. Allan er nu pensioneret.

Peder Rejmers, Wiesbaden, Tyskland, blev ansat i ØK 
1985 som elev og kom herefter til Taiwan for 
EACgraphics, som Peder forlod i 
1992. Startede derefter egen 
virksomhed med base i Taiwan, Hong 
Kong og Malaysia, hvorfra Peder 
solgte byggematerialer fra Skandi-
navien til Asien. I 1997 solgte han sin 
virksomhed og var en årrække ansat 
af en dansk/hollandsk virksomhed til 
at udbygge distributionen i Asien. I 
1999 var Peder på vej tilbage til 
Danmark men landede i stedet i Tyskland for at arbejde 
for firmaet Polar-Mohr, en leverandør til EACgraphics 
samt Heidelberg, hvor Peder siden har arbejdet, hvilket 
har givet ham lejlighed til at holde kontakt med gamle ØK 
venner inden for grafisk.

Birgitte Schöller, Middelfart, ansat i EAC Shipping i 
perioden 1981 – 1984 som telegrafist primært i ”S”-
bådene på Transpacific ruten.

Edvard Collin Henning LoeschHolger Mousten

Kim Bergenser Kjeld Halvorsen

Niels Veje

Bo Lending

Formanden for ØK Klubben, Erik Bøgh Christensen, 
kommenterer den aktuelle udsigt for ØK A/S i sin faste 
klumme på bagsiden af dette klubblad. Men også om 
den eventyrlige rejse mange ØK-kolleger har været på, 
siden stifteren H.N. Andersen satte det hele i gang.
Redaktionen har i denne omgang derfor valgt at samle 

tre af de aktuelle fødselarer til dialog om deres rejse i 
ØK, Mette Wad Tofte, Jørgen Reinholdt og Claus Juul. 
Vi satte dem i gang med bl.a. spørgsmål som: Hvad var 
Jeres største oplevelse i ØK på godt ondt? - Har ØK-
ånden betydning for Jer den dag i dag? 

Her et pluk af den særdeles brede dialog, som 
spørgsmålene satte gang i:

Mette: - Det var en fantastisk tid, og jeg fik lov til at være 
med i stort og småt. Stort da Consumer Products 

Divisionen og Asbjørn Holst 
Larsen skulle afhænde Plumrose-
virksom-hederne i Danmark, 
Tyskland, England og USA.  En 
arbejds-gruppe på syv skulle 
k o p i e r e  v i r k s o m h e d e r n e s  
baggrunds-materiale til det Data 
Room, som køberne havde 
adgang til.  Der skulle udarbejdes 
salgskontrakter for hver af de 
seks virksomheder i samarbejde 
med Juridisk Afdeling. Så vidt jeg 

husker varede salgsprocessen det meste af en måned. 
Det var en udfordrende og spændende opgave, og en 
god oplevelse at deltage i et velfungerende team af 
kollegaer. 

En meget stor oplevelse var også at være med i team´et 
omkring alt det, Aktionærsekretariatet kom til at stå for, i 
tæt samarbejde med Ib Henry Hansen og Lis Mørup. 
Især kan jeg stadig fornemme glæden, vi blev mødt 

med, når den stod på overskudsdeling og køb af 
medarbejderaktier.  

Jørgen: -”Han tegner godt” - tre ord, jeg aldrig glemmer, 
som jeg skriver i min erindrings-
bog  (red: se Jørgens fakta) om 
min herlige elevtid i ØK. Hvert år 
blev der skrevet vidnesbyrd for 
hvert enkelt stabsmedlem, og da 
jeg kun havde været ansat i fire-
fem måneder, var det så 
(u)heldigt, at kontorchefen havde 
glemt disse vidnesbyrd på sit 
skrivebord en aften, hvor vi elever 
arbejdede over. Så hvem kunne 
fortænke os i at kaste et enkelt lille 

blik på dem. For mit vedkommende stod der: ”han 
tegner godt”. Og i min naivitet kunne jeg i første øjeblik 
ikke forstå, hvad han kendte til mine tegneevner, men 
fattede dog hurtigt meningen.

Det blev starten på et livslangt eventyr med ØK. Og stort 
set hele vores venne- og bekendtskabskreds har den 
dag i dag udgangspunkt i ØK og de mange andre 
mennesker, vi mødte oversøisk..  

Personligt mødte jeg også ØK-ånden under min tid i 
Singapore, hvor et kollega-ægtepar og deres to børn 
blev ramt at en tragisk trafikulykke. Datteren døde af 
kvæstelserne og forældrene blev ramt af alvorlige 
skader og mén. Der kom straks ordre fra Mogens Pagh 
personligt: Hr. Reinholdt frigøres straks fra alle pligter i 
ØK til alene at hjælpe familien igennem sorg og 
problemer så længe, det er nødvendigt.

Og ja, jeg har jo fyldt en hel bog om mine oplevelser med 
ØK-eventyret. 

Claus: - ”Vi må vel undlade dresscode med smoking af 
hensyn til håndværkerne-….?”  Det er en bemærkning, 
altmulig-mand, Claus Juul, husker tilbage på, da han på 

vegne af hånd-værkerne i 
Holbergsgade deltog i arran-
gement-udvalget for festlig-
hederne omkring ØK´s 90 års 
fødselsdag, 27. marts 1987, med 
bl.a. ØK´s første personalefest 
nogensinde i Falkonérsalen på 
Frederiksberg. Og Claus følger 
op: - Vi omkring 30 håndværkere 
var ofte i blåt arbejdsdress til 
daglig derinde i Holbergsgade, 
men vi var alle klar til at 

præsentere os i smoking, når det skulle være.

Denne lille passus af ØK-ånden er en fin vinkel på, 
hvordan det også var på tværs af ØK-rangstigen. Vi 
håndværkere var jo også en helt igennem vigtig del af 
tandhjulet, der drev hele Kompagniet. Det blev for os 
alle i gruppen til utallige praktiske opgaver. Og jeg 
husker, at jeg f.eks. selv mange gange af Pagh, Sparsø 
og andre i toppen blev bedt om at kigge op direkte – og 

Mette, Jørgen og Claus er fællesnævneren for vores rejser i den eventyrlige ØK-ånd
Fødselsdags-dialog: Mette Wad Tofte (75 år 14.12.) 
- Jørgen Reinholdt (85 år 13.12.) - Claus Juul (60 år 13.1.)

Snakken gik, så vi nemt kunne fylde hele dette blad med det. 
Her er det Jørgens ØK-erindringer, der sætter tanker og 
dialog i gang. (Foto: Erik Ljunggren).

Bo Frank NielsenMichael Krüger

(fortsættes side 4)



3November 2014November 20142

Mærkedage - med en hjertelig lykønskning! – Ved Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren.  Aktuelle fødselsdags portrætter: 

Dødsfald - Æret være hans minde

- - For fødselarernes e-mail adresser henvises til www.eacclub.dk/Medlemsside. Husk at logge ind. - -

Arne Bachman Olesen, Jyllinge, tidl. EAC Shipping 
Accounts, er afgået ved døden 10. oktober, 61 år.

85 år:� 13.12� Jørgen Reinholdt,
   Strandboulevarden 6, 4., 2100  
  København Ø

80 år:� 20.01.15� Holger Mousten, Fyrbakken 12, 
  9500 Hobro

75 år:� 13.12� Edvard Collin, Strandgårdsvej 27, 
  4000 Roskilde
� 14.12� Mette Wad Tofte, Ordrupvej 58, 
  2. tv., 2920 Charlottenlund
� 28.12� Henning Loesch, Nøddehøj 16, 
  2840 Holte

70 år:� 31.12� Jens Kim Bergenser, 2710 NE 
  64th Ave,Portland OR 97213, USA
� 24.01.15.� Kjeld Halvorsen, Lerholmvej 42, 
  2750 Ballerup
� 31.01  � Bo Lending, Baunelukket 6, 2820 
  Gentofte
� 03.02� Eyvind Mortensen, Lindebakken 
  27, 3460 Birkerød

65 år:� 25.12� Michael Krüger, Hjortevænget 107, 
  2980 Kokkedal
� 30.12� Carl Edvard Ejby Hansen, 
  Andkærvej 247, 7080 Børkop
� 30.01.15� Niels P. Veje, Roligheds Allé 20, 
  3060 Espergærde

60 år:� 22.12� Bo Frank Nielsen, House 56, 

 TianMa Villas, 3918 Zhao Kun 
 Road,SongJiang, PC 201603 
 Shanghai, PR China

� 13.01.15� Claus Juul, Munkevej 10, 
  3500 Værløse
� 24.01� Fritz Carstens, Lindevej 18, Øster 

 Lindet, 6630 Rødding  
 

    ,  
Nye medlemmer - som bydes hjerteligt velkomne!

Allan Mollerup, Hellebæk, blev i 1970 ansat som elev i 
C.K. Hansen og fortsatte efter 
elevtiden og militærtjeneste i 
selskabet, som nu hed Alfragt. Forlod 
Alfragt i 1974 og blev tilknyttet 
fo rske l l i ge  danske  sh ipp ing  
selskaber, bl.a. Suma Line med det 
operationelle ansvar for rederiets 
skibe. I 1989 startede Allan sammen 
med andre firmaet Combifragt, som 
2006 blev solgt til Det finske 
Postvæsen. Allan er nu pensioneret.

Peder Rejmers, Wiesbaden, Tyskland, blev ansat i ØK 
1985 som elev og kom herefter til Taiwan for 
EACgraphics, som Peder forlod i 
1992. Startede derefter egen 
virksomhed med base i Taiwan, Hong 
Kong og Malaysia, hvorfra Peder 
solgte byggematerialer fra Skandi-
navien til Asien. I 1997 solgte han sin 
virksomhed og var en årrække ansat 
af en dansk/hollandsk virksomhed til 
at udbygge distributionen i Asien. I 
1999 var Peder på vej tilbage til 
Danmark men landede i stedet i Tyskland for at arbejde 
for firmaet Polar-Mohr, en leverandør til EACgraphics 
samt Heidelberg, hvor Peder siden har arbejdet, hvilket 
har givet ham lejlighed til at holde kontakt med gamle ØK 
venner inden for grafisk.

Birgitte Schöller, Middelfart, ansat i EAC Shipping i 
perioden 1981 – 1984 som telegrafist primært i ”S”-
bådene på Transpacific ruten.

Edvard Collin Henning LoeschHolger Mousten

Kim Bergenser Kjeld Halvorsen

Niels Veje

Bo Lending

Formanden for ØK Klubben, Erik Bøgh Christensen, 
kommenterer den aktuelle udsigt for ØK A/S i sin faste 
klumme på bagsiden af dette klubblad. Men også om 
den eventyrlige rejse mange ØK-kolleger har været på, 
siden stifteren H.N. Andersen satte det hele i gang.
Redaktionen har i denne omgang derfor valgt at samle 

tre af de aktuelle fødselarer til dialog om deres rejse i 
ØK, Mette Wad Tofte, Jørgen Reinholdt og Claus Juul. 
Vi satte dem i gang med bl.a. spørgsmål som: Hvad var 
Jeres største oplevelse i ØK på godt ondt? - Har ØK-
ånden betydning for Jer den dag i dag? 

Her et pluk af den særdeles brede dialog, som 
spørgsmålene satte gang i:

Mette: - Det var en fantastisk tid, og jeg fik lov til at være 
med i stort og småt. Stort da Consumer Products 

Divisionen og Asbjørn Holst 
Larsen skulle afhænde Plumrose-
virksom-hederne i Danmark, 
Tyskland, England og USA.  En 
arbejds-gruppe på syv skulle 
k o p i e r e  v i r k s o m h e d e r n e s  
baggrunds-materiale til det Data 
Room, som køberne havde 
adgang til.  Der skulle udarbejdes 
salgskontrakter for hver af de 
seks virksomheder i samarbejde 
med Juridisk Afdeling. Så vidt jeg 

husker varede salgsprocessen det meste af en måned. 
Det var en udfordrende og spændende opgave, og en 
god oplevelse at deltage i et velfungerende team af 
kollegaer. 

En meget stor oplevelse var også at være med i team´et 
omkring alt det, Aktionærsekretariatet kom til at stå for, i 
tæt samarbejde med Ib Henry Hansen og Lis Mørup. 
Især kan jeg stadig fornemme glæden, vi blev mødt 

med, når den stod på overskudsdeling og køb af 
medarbejderaktier.  

Jørgen: -”Han tegner godt” - tre ord, jeg aldrig glemmer, 
som jeg skriver i min erindrings-
bog  (red: se Jørgens fakta) om 
min herlige elevtid i ØK. Hvert år 
blev der skrevet vidnesbyrd for 
hvert enkelt stabsmedlem, og da 
jeg kun havde været ansat i fire-
fem måneder, var det så 
(u)heldigt, at kontorchefen havde 
glemt disse vidnesbyrd på sit 
skrivebord en aften, hvor vi elever 
arbejdede over. Så hvem kunne 
fortænke os i at kaste et enkelt lille 

blik på dem. For mit vedkommende stod der: ”han 
tegner godt”. Og i min naivitet kunne jeg i første øjeblik 
ikke forstå, hvad han kendte til mine tegneevner, men 
fattede dog hurtigt meningen.

Det blev starten på et livslangt eventyr med ØK. Og stort 
set hele vores venne- og bekendtskabskreds har den 
dag i dag udgangspunkt i ØK og de mange andre 
mennesker, vi mødte oversøisk..  

Personligt mødte jeg også ØK-ånden under min tid i 
Singapore, hvor et kollega-ægtepar og deres to børn 
blev ramt at en tragisk trafikulykke. Datteren døde af 
kvæstelserne og forældrene blev ramt af alvorlige 
skader og mén. Der kom straks ordre fra Mogens Pagh 
personligt: Hr. Reinholdt frigøres straks fra alle pligter i 
ØK til alene at hjælpe familien igennem sorg og 
problemer så længe, det er nødvendigt.

Og ja, jeg har jo fyldt en hel bog om mine oplevelser med 
ØK-eventyret. 

Claus: - ”Vi må vel undlade dresscode med smoking af 
hensyn til håndværkerne-….?”  Det er en bemærkning, 
altmulig-mand, Claus Juul, husker tilbage på, da han på 

vegne af hånd-værkerne i 
Holbergsgade deltog i arran-
gement-udvalget for festlig-
hederne omkring ØK´s 90 års 
fødselsdag, 27. marts 1987, med 
bl.a. ØK´s første personalefest 
nogensinde i Falkonérsalen på 
Frederiksberg. Og Claus følger 
op: - Vi omkring 30 håndværkere 
var ofte i blåt arbejdsdress til 
daglig derinde i Holbergsgade, 
men vi var alle klar til at 

præsentere os i smoking, når det skulle være.

Denne lille passus af ØK-ånden er en fin vinkel på, 
hvordan det også var på tværs af ØK-rangstigen. Vi 
håndværkere var jo også en helt igennem vigtig del af 
tandhjulet, der drev hele Kompagniet. Det blev for os 
alle i gruppen til utallige praktiske opgaver. Og jeg 
husker, at jeg f.eks. selv mange gange af Pagh, Sparsø 
og andre i toppen blev bedt om at kigge op direkte – og 

Mette, Jørgen og Claus er fællesnævneren for vores rejser i den eventyrlige ØK-ånd
Fødselsdags-dialog: Mette Wad Tofte (75 år 14.12.) 
- Jørgen Reinholdt (85 år 13.12.) - Claus Juul (60 år 13.1.)

Snakken gik, så vi nemt kunne fylde hele dette blad med det. 
Her er det Jørgens ØK-erindringer, der sætter tanker og 
dialog i gang. (Foto: Erik Ljunggren).

Bo Frank NielsenMichael Krüger

(fortsættes side 4)



54 November 2014November 2014

tog en praktisk snak med dem i arbejdsuniformen. 

Jeg har fortsat meget glæde af at være tilknyttet Asia 
House og ØK A/S på Indiakaj. Jeg er meget glad for at 
hjælpe med stoppede kloakker, varmeanlæg, 
køkkenproblemer, blade, flaghejsninger til de mange, 
internationale arrangementer, der stadig sætter sit 
præg på Asia House. (Red.: Som vi så ofte siger her: 
”Det ordner Claus….!) 

Tårer og sørgebind. ØK-milepæle, som alle tre 
nævner under dialogen, er de voldsomme oplevelser, 
hvor ØK måtte skære i personale og drift i nogle 
omgange, da det ikke mere var muligt at agere, som om 
intet kunne røre Kompagniet. 
- Vi var jo én stor familie, der måtte sige farvel til nære 
kolleger og venner her. Mange af os græd, og nogle 
stillede med sørgebind, da det skete.�                   ELJ

Det var dage med tårer og sørgebind, da Kompagniet måtte 
sætte maskintelegrafen på STOP og afskedige hundreder af 
kolleger. (Det er her den originale telegraf på M/S MOMBASA, 
som nu er sikret til Nakskov-rummet i Asia House).  

Mette Wad Tofte:

 Ansat ØK 1. maj 1985, H&I Divisionens skrivestue.
 1.marts1986 sekretær i Aktionærsekretariatet, 

som blev startet op af Ib Henry Hansen, Lis Mørup 
og Mette. I samarbejde med Regnskabsafdelingen 
stod sekretariatet for udarbejdelse samt 
udsendelse af årsregnskab, kvartalsmeddelelser 
og halvårsmeddelelse. Desuden aktieudvidelse og 
udstedelse af konvertible obligationer i samarbejde 
med Danske Bank og ikke at forglemme 
overskudsdeling til alt dansk personale verden 
over, da det gik godt for ØK.

 Efteråret 1991 - sekretær for Knud A. Fejerskov i 
Consumer Products Division.

 Da divisionerne blev nedlagt overflyttet til 
Corporate Office, en funktion lige under 
Direktionen.  

 Efter Hovedkontorets udflytning til Singapore 
sekretær for Vibeke Holbøll, Juridisk Afdeling, og 

for Carsten Dencker Nielsen.
 Forlod ØK som 60 årig, 1. marts 2000.
 Herefter Skygate A/S og senere Civiløkonomerne, i 

alt fem år, og så blev det til pension.
 Tilværelsen er nu koncentreret om familieliv med 

børn og ikke mindst børnebørnene, Kristoffer og 
Jonatan, sommerhus ved Sejrøbugten, bridge 
både i en klub og privat, samt blandt meget andet 
sammen med nogle piger fra ØK hygge med 
kunstoplevelser, frokoster og udflugter.

Jørgen Reinholdt:

 Ansat i ØK 22. juli, 1946 - Marinen 1950 - 51  
Udsendt til Penang 1952 - 53. - Singapore 1953 - 58 
- Acting Manager i Jakarta 1958. Senere samme år 
Singapore til 1966. 

 Acting Manager og dansk konsul i Georgetown, 
Penang, 1966. Tilbage i Singapore samme år til 
1975. Fra 1969 koordinator for ØK's Vespa 
afdelinger i det fjerne Østen senere også Nigeria og 
Bujumbura. Juli 71 General Manager Singapore 
samt dansk generalkonsul. Direktør Genoa Trade, 
Italien 1975  - 1981. København hovedsædet, 1981 
-1994.

 Pensionisttiden fra april 1994: Straks efter 
pensioneringen kurser i møbelpolstring, -restau-
rering og polering, bridge samt billedbehandling på 
PC.  Erindringsbog på 360 sider, udgivet i 2012.  I 
år er en 90 minutters film om hans børns opvækst 
blevet færdig

 Har droppet møbelarbejdet og startede i stedet et 
snookerhold i Ældre Sagen. Bridge fylder stadig 
meget, og Jørgen blev i år københavnsmester i 
Ældre Sagen. 

 Medstifter af ØK Klubben, mange år i bestyrelsen.

Claus Juul:

 1972. VVS-lærling hos Bruun & Sørensen, og var 
her mest tilknyttet ØK i Holbergsgade 2. I øvrigt 
sammen med et andet kendt VVS-navn i 
håndværker-gruppen, Arne Thomsen. De passede 
også alle ØK-bygninger bl.a. i Frihavnen, 
Amaliegade, Niels Juels Gade og Torden-
skjoldsgade.

 Ansat direkte i ØK lige efter udstået læretid, 1976 – 
altså nu inkl. lærlingetiden i 42 år. Var væk fra ØK 
under perioden på Midtermolen, men i stedet ansat 
i Asia House for Bloch & Behrens bl.a. Også 
sideløbende hos TV 3 på Indiakaj 6 i den periode, 
selskabet var placeret her. Syslede også med 
dannelsen af et solvarmefirma, men det blev 
opgivet, da ØK igen bad ham om at blive tilknyttet 
på deltid..   

 De seneste år fælles deltids hus- og altmuligmester 
for ØK Fonden i Asia House, Indiakaj 16, og ØK 
A/S, Indiakaj 20.

 Driver samtidig fortsat sin selvstændige  
 virksomhed, Claus Juul VVS. 

Fakta Mette, Jørgen og Claus:

- Vi var også i Helsingør én stor familie – men alt for 
lidt om ØK´s betydelige rolle i dansk søfart

ØK Bladet fik denne spontane reaktion fra Annelise 
Christiansen og Annie Sejr Petersen ved klubbens 
besøg, 9. oktober, i det nye Museet for Søfart i Helsingør 
og fortsætter:
 
-Et rigtig flot og moderne museum og en god måde at 
bruge dokken på det gamle skibsværft til en spændende 
udstilling og opleve "de gode gamle dage". Der kunne 
dog godt være meget mere om ØK, da vi jo var et stort 
rederi og meget kendt ude i verden dengang. ØK har 
bidraget meget til udviklingen af dansk skibsfart, og det 
får slet ikke berettiget plads og opmærksomhed i 
udstillingen. 

Annie og Annelise fortsætter: - Det er altid dejligt at møde 
gamle kollegaer til en god snak og høre, hvordan det går 
dem. Afslutningen med frokost på Borgerkroen var rigtig 
dejlig, og alle var i godt humør, så snakken gik - det er, 
som vi er én stor 
familie. Vi var ved 
vores bord enige om, 
det kunne være rigtig 
hyggeligt at mødes 
over en frokost engang 
imellem. Så nu har vi 
stiftet en frokostklub. 
Den første tur går til 
Malmø, og så må vi se, 
hvad vi ellers finder på. 
I frokostklubben del-
tager i første omgang 
Inger Holbech, Irene 
Eggers og Birgitte 
Funch sammen med 
os. 

Sørens sørøverhistorier gennem 50 maritime år  
Torsdag 6. november afviklede klubben medlemsaften i 
Asia House med vort bestyrelsesmedlem, kaptajn Søren 

Bjørn Søgaard, som gæstetaler. Søren slog fra starten 

Gennemførte arrangementer - ved Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren.

Besøget i Helsingør blev et tilløbsstykke med to guider til rundvisning af de næsten 60 deltagere fra ØK Klubben fordelt på to hold. 
(Foto: Erik Ljunggren).

Museet viser en model af Frihavnen anno 1954, hvor Asia 
House anes på Tulipangrunden. Her får især vores hus 
opmærksomhed af Annelise Christiansen og Annie Sejr 
Petersen sammen med Ole Wiberg.

Annelise og Annie ærgrer sig over 
den meget lille opmærksomhed, der 
er omkring rederiet ØK på museet. 
Her bliver det dog til kig på ØK´s 
KINA, som står i tema-afdelingen for 
krigssejlerne.

Fru Helle og datteren Alexandra (”made in Hong Kong”, som 
Søren sagde det) lyttede også med på sørøverhistorierne 
denne aften – selvom de vel nok har hørt på dem adskillige 
gange?

(fortsættes side 6)
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tog en praktisk snak med dem i arbejdsuniformen. 

Jeg har fortsat meget glæde af at være tilknyttet Asia 
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hvor ØK måtte skære i personale og drift i nogle 
omgange, da det ikke mere var muligt at agere, som om 
intet kunne røre Kompagniet. 
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stillede med sørgebind, da det skete.�                   ELJ
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KINA, som står i tema-afdelingen for 
krigssejlerne.

Fru Helle og datteren Alexandra (”made in Hong Kong”, som 
Søren sagde det) lyttede også med på sørøverhistorierne 
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 Kommende arrangementer.

Sådan tilmelder du dig arrangementerne:
Tilmeldinger via hjemmesiden www.eacclub.dk, eller 
pr. mail til eacc@eacclub.dk eller telefonisk på  
telefon: 4360 1927 mobil 2090 1609 med mindre andet er 
nævnt i omtalen af arrangementet. – Betaling for 
deltagelse ved bekræftet tilmelding bedes overført til 
bankkonto nævnt i kolofonen på bagsiden af bladet.

ØK historisk – ved Jørgen K. Jørgensen

November 2014November 2014

fast, at han ville byde på flere gode sørøverhistorier, når 
han fortalte om sin tid i ØK på bl.a. PASADENA og KINA, 

hos A.P. Møller-Mærsk, skoleskibet DANMARK, 
geodætkutteren OLE RØMER i Grønland, og ikke 
mindst blev der lyttet intenst til hans oplevelser som u-

Søren havde en mindre historisk søfartsudstilling med til Asia 
House, og her taler han med Svend Jagd om sekstanten i 
samlingen. I sandhed to veteraner i dansk søfart.

Sørens aften havde bred tilslutning af medlemmer. Her Niels 
Børglum, til venstre, og Eric Lillelund. 

båds officer på SPRINGEREN. Søren er 3. generations 
sømand i sin familie, og familiens interesse blev også 
markeret af, at fru Helle og datter Alexandra deltog.

Det blev en rigtig intens klubaften med duft af den 
tidligere store tid for ØK som rederi. Og Søren måtte 
fortsat svare på spørgsmål og kommentarer undeBritha 
og Kaj Runchels udsøgte servering. 

Kommende arrangementer

Gennemførte arrangementer.

Banko 4. december. Klubbens traditionelle bankoaften 
afholdes som tidligere annonceret i Asia House, torsdag 
4. december kl. 19, hvor Jens Høding på sin sædvanligt 
venlige dog myndige måde leder spillene. Også denne 
gang er der mange fine præmier til vinderne, og i 
pausen bydes på den traditionelle gløgg med 
æbleskiver. Adgang er gratis, til gengæld håber vi, at der 
vil blive solgt rigtig mange spilleplader, som sælges for 
kun kr. 10 stykket eller 6 for kr. 50 for de gennemgående 
spil, og kr. 10 pr. stk. og 3 for kr. 20 for spillet om 
hovedpræmien.
OBS: Husk mange småpenge, så vi mindsker veksling 
af store sedler. 

Bowling 13. januar. Som det første arrangement i det 
nye år afholdes den årlige interne bowling konkurrence 
tirsdag 13. januar kl. 18 præcis i Lanes & Lounges 
(Copenhagen Bowl & Events) på Astridsvej 70, 2770 
Kastrup. Astridsvej er sidevej til Englandsvej lige over 
for Tårnby kirke og nær Tårnby station samt frakørsel 18 
fra Øresundsmotorvejen. Stedet kan også nås med bus 
350S fra Nørreport/Kgs. Nytorv samt Øresundstoget til 
Tårnby station. 
Alle bedes være klar allersenest kl. 17.45, for at man 
kan nå at skifte sko samt være på plads ved banerne kl. 
18. Efter spillene samles vi til spisning i restauranten til 
dagens ret. 
Pris pr. deltager kr. 120, som bedes indbetalt til 
klubbens bankkonto ved bekræftet tilmelding. Beløbet 
dækker spillene, spisning og en drink. Vær opmærksom 
på, at parkering udenfor er begrænset til 3 timer.

Klubbens ordinære generalforsamling indkaldes i 
næste blad, som kommer i slutningen af januar 2015. 
Her får du også oplæg til dagsorden og regnskab 2014. 

I marts planlægger klubben besøg i ruinerne under 
Christiansborg Slot efterfulgt af frokost. Nærmere 
oplysninger i næste blad.

Torsdag 23. april jazz. Klubbens årlige jazz-aften i Asia 
House med vores husorkester, Uptown Jazzband, 
under ledelse af Christian Eugen-Olsen.  Detaljer i 
næste blad.

Det er 100 år siden, at 1. verdenskrig brød ud. Trods den 
ulykkelige baggrund, dvæler jeg i denne omgang ved H. 
N. Andersens visioner for, hvordan krigens 
forskydninger i hævdvundne erhvervsforhold måske 
kunne åbne nye muligheder for Danmark og ØK.  Det 
skriver HNA om i datidens sprog og grammatik i del 2. 
”Tillæg”, som handler om perioden for årene 1914-
1919, i sin bog, ”Tilbageblik”:

Allerede kort efter Krigens Udbrud – i Slutningen af 1914 
– henpegede jeg paa, at der vilde opstaa Forskydninger 
i de senere Tiders hævdvundne Erhvervsforhold og jeg 
formente, at der efter Krigen for Danmark vilde aabne 
sig Muligheder, som Det Østasiatiske Kompagni burde 
have sin Opmærksomhed rettet paa og tage 
Forholdsregler for at udnytte.  

Med dette for Øje blev der allerede i 1915 indledet 
Forhandlinger, som i 1919 resulterede i Oprettelsen af 
The United Baltic Corporation som et Led i den 
Udviklingsproces og efter Principper, der var vedlagt 
Aarsregnskabet for 1916 (Den fulde tekst gengives på 
klubbens hjemmeside – www@eacclub.dk under Nyt 
fra ØK Klubben).  

At dette Selskab har faaet sit Hovedsæde i London paa 
Grundlag og med Overtagelse af Det Østasiatiske 
Kompagnis derværende Virksomhed, er sket med 
Henblik paa at fremme Formaalet paa et rent praktisk 
Grundlag, og naar Det Østasiatiske Kompagni i øvrigt 
har søgt Samarbejde med stærke internationale 
Kræfter, er det i Betragtning af den Gensidighedens Lov, 
jeg har peget paa, og for at fremme den 
Vekselvirkningsproces, Kompagniet af praktiske 
Grunde tilstræber.  

The United Baltic Corporations Kapital er 2 Millioner 
Pund Sterling eller efter nuværende kurs noget over 38 
Millioner Kroner, men sandsynligvis vil Kapitalen 
efterhaanden blive udvidet.  I Betragtning af de 
erhvervsmæssige Forskydninger, som har været en 
Følge af Krigen, er der Grund til at antage, dette 
Foretagende vil faa Fremgang og bidrage til at udvikle 
den Stilling, København som Handelsstad har ved 
indløbet til Østersøen, til Gavn for det danske Samfund 
og til Gavn for Det Østasiatiske Kompagni. Tiden vil 
vise, hvorledes disse Forhaabninger vil blive opfyldte.  
Historie lader sig kun skrive paa Kendsgerningernes 
Grundlag.�                    JKJ

Ambassadør Freddy Svane indviede restaureret Kaj 
Schmidt Memorial – Det fremgår klart af billedet 
herover, at den danske ambassadør i Indien, Freddy 
Svane, er meget stolt. Han har netop genindviet mindet 
for Kaj Schmidt, ØK. Monumentet er som tidligere 
omtalt kommet til sin ære og værdighed igen på 
stranden ved Chennai efter voldsomt forfald. Det 
indiske samfund glemmer ikke Schmidt´s heltedåd for 
at redde en lille pige fra drukning – men han betalte selv 
den højeste pris.  

Freddy Svane er i øvrigt på vej til nye udfordringer som 
ambassadør i Japan fra 1. august næste år. Svane har 
de seneste år været meget aktiv bag India Access i Asia 
House. Han efterfølges i Indien af Peter Taksøe-
Jensen, Washington.� �                ELJ

H. N. Andersens visioner for vekselvirkning 
under 1. verdenskrig 

HNA SOM FREDSMÆGLER: ØK Bladet har 
tidligere omtalt, at Jørgen K´s ØK-historiske 
kollega, Jens Mortensen, sammen med 
forfatteren, Hans Chr. Bjerg, arbejder på et skrift 
om H. N. Andersens væsentlige indsats også som 
fredsmægler under 1. verdenskrig. Skriftet 
lanceres om kort tid.                                           ELJ

ØK´s ”honorar-bisse-julefrokost” blev i år afviklet 
torsdag 27. november – altså lige her omkring, du har 
dette blad i hånden. Så var du ikke selv med i 
Cirkelordenens Selskabslokaler på Frederiksberg 
denne aften, må du vente med en beskrivelse af festen, 
stemningen, sangene, præmierne og keglespillet til 
næste klubblad ved udgangen af januar. Løjerne blev 
ledet af juleformand Peter Buron sammen med hans 
nisser, Ole Thomsen og Mogens Dan Pedersen. Det 
var i år 54. gang, frokosten blev afviklet

Hvis din vej skulle falde forbi den danske ambassade i 
Seoul, vi l  du se, at ØK´s 
hospitalsskib JUTLANDIA har en 
særlig plads i det koreanske 
samfund med en markant udstilling 
på ambassaden. Den forholdsvis 
nytiltrådte ambassadør i Seoul, 
Thomas Lehmann fortæller: - Jeg 
besøgte Asia House ved ØK 
Fondens middag i forbindelse med 
Udenrigsministeriets august-
samling i København for de danske 
ambassadører fra hele verden. Da 
jeg så JUTLANDIA-rummet i Asia 
House, stod det klart: Vi skal have 
noget  l ignende på Seou l -
ambassaden. 

Så nu er der på ambassaden 
samlet mange billeder sammen 
med originale breve og beretninger 
fra JUTLANDIA´S bedrifter under 
Koreakrigen samt materiale fra 
Chroma Fi lms dokumentar.  
Handelsambassadør, Jesper Vibe-

Hansen, fulgte i efterårsferien op på Lehmann´s initiativ, 
hvor han var i Danmark for at samle materiale fra ØK 
skibets mindeværdige mission under FN og Røde Kors 
fra 1951 til 1953. Jesper Vibe-Hansen besøgte bl.a. 
Svend Jagd og Anders Dylov, Chroma Film.  Det hele er 
nu placeret lige inden for indgangen til ambassaden. 
�              Dylov+ELJ.

JUTLANDIA får fremtrædende placering i 
Seoul-ambassaden. 

Ambassadør Thomas 
Lehmann har ikke 
JUTLANDIA- in ter -
essen fra fremmede. 
Hans farfar,  Kar l  
Lehmann, var som 
overlæge drivkraften 
bag, at Danmark fik en 
betydelig humanitær 
p l a c e r i n g  u n d e r  
Korea-krigen med 
ØK´s navnkundige 
hospitalsskib.
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 Kommende arrangementer.

Sådan tilmelder du dig arrangementerne:
Tilmeldinger via hjemmesiden www.eacclub.dk, eller 
pr. mail til eacc@eacclub.dk eller telefonisk på  
telefon: 4360 1927 mobil 2090 1609 med mindre andet er 
nævnt i omtalen af arrangementet. – Betaling for 
deltagelse ved bekræftet tilmelding bedes overført til 
bankkonto nævnt i kolofonen på bagsiden af bladet.

ØK historisk – ved Jørgen K. Jørgensen

November 2014November 2014

fast, at han ville byde på flere gode sørøverhistorier, når 
han fortalte om sin tid i ØK på bl.a. PASADENA og KINA, 

hos A.P. Møller-Mærsk, skoleskibet DANMARK, 
geodætkutteren OLE RØMER i Grønland, og ikke 
mindst blev der lyttet intenst til hans oplevelser som u-

Søren havde en mindre historisk søfartsudstilling med til Asia 
House, og her taler han med Svend Jagd om sekstanten i 
samlingen. I sandhed to veteraner i dansk søfart.

Sørens aften havde bred tilslutning af medlemmer. Her Niels 
Børglum, til venstre, og Eric Lillelund. 

båds officer på SPRINGEREN. Søren er 3. generations 
sømand i sin familie, og familiens interesse blev også 
markeret af, at fru Helle og datter Alexandra deltog.

Det blev en rigtig intens klubaften med duft af den 
tidligere store tid for ØK som rederi. Og Søren måtte 
fortsat svare på spørgsmål og kommentarer undeBritha 
og Kaj Runchels udsøgte servering. 

Kommende arrangementer

Gennemførte arrangementer.

Banko 4. december. Klubbens traditionelle bankoaften 
afholdes som tidligere annonceret i Asia House, torsdag 
4. december kl. 19, hvor Jens Høding på sin sædvanligt 
venlige dog myndige måde leder spillene. Også denne 
gang er der mange fine præmier til vinderne, og i 
pausen bydes på den traditionelle gløgg med 
æbleskiver. Adgang er gratis, til gengæld håber vi, at der 
vil blive solgt rigtig mange spilleplader, som sælges for 
kun kr. 10 stykket eller 6 for kr. 50 for de gennemgående 
spil, og kr. 10 pr. stk. og 3 for kr. 20 for spillet om 
hovedpræmien.
OBS: Husk mange småpenge, så vi mindsker veksling 
af store sedler. 

Bowling 13. januar. Som det første arrangement i det 
nye år afholdes den årlige interne bowling konkurrence 
tirsdag 13. januar kl. 18 præcis i Lanes & Lounges 
(Copenhagen Bowl & Events) på Astridsvej 70, 2770 
Kastrup. Astridsvej er sidevej til Englandsvej lige over 
for Tårnby kirke og nær Tårnby station samt frakørsel 18 
fra Øresundsmotorvejen. Stedet kan også nås med bus 
350S fra Nørreport/Kgs. Nytorv samt Øresundstoget til 
Tårnby station. 
Alle bedes være klar allersenest kl. 17.45, for at man 
kan nå at skifte sko samt være på plads ved banerne kl. 
18. Efter spillene samles vi til spisning i restauranten til 
dagens ret. 
Pris pr. deltager kr. 120, som bedes indbetalt til 
klubbens bankkonto ved bekræftet tilmelding. Beløbet 
dækker spillene, spisning og en drink. Vær opmærksom 
på, at parkering udenfor er begrænset til 3 timer.

Klubbens ordinære generalforsamling indkaldes i 
næste blad, som kommer i slutningen af januar 2015. 
Her får du også oplæg til dagsorden og regnskab 2014. 

I marts planlægger klubben besøg i ruinerne under 
Christiansborg Slot efterfulgt af frokost. Nærmere 
oplysninger i næste blad.

Torsdag 23. april jazz. Klubbens årlige jazz-aften i Asia 
House med vores husorkester, Uptown Jazzband, 
under ledelse af Christian Eugen-Olsen.  Detaljer i 
næste blad.

Det er 100 år siden, at 1. verdenskrig brød ud. Trods den 
ulykkelige baggrund, dvæler jeg i denne omgang ved H. 
N. Andersens visioner for, hvordan krigens 
forskydninger i hævdvundne erhvervsforhold måske 
kunne åbne nye muligheder for Danmark og ØK.  Det 
skriver HNA om i datidens sprog og grammatik i del 2. 
”Tillæg”, som handler om perioden for årene 1914-
1919, i sin bog, ”Tilbageblik”:

Allerede kort efter Krigens Udbrud – i Slutningen af 1914 
– henpegede jeg paa, at der vilde opstaa Forskydninger 
i de senere Tiders hævdvundne Erhvervsforhold og jeg 
formente, at der efter Krigen for Danmark vilde aabne 
sig Muligheder, som Det Østasiatiske Kompagni burde 
have sin Opmærksomhed rettet paa og tage 
Forholdsregler for at udnytte.  

Med dette for Øje blev der allerede i 1915 indledet 
Forhandlinger, som i 1919 resulterede i Oprettelsen af 
The United Baltic Corporation som et Led i den 
Udviklingsproces og efter Principper, der var vedlagt 
Aarsregnskabet for 1916 (Den fulde tekst gengives på 
klubbens hjemmeside – www@eacclub.dk under Nyt 
fra ØK Klubben).  

At dette Selskab har faaet sit Hovedsæde i London paa 
Grundlag og med Overtagelse af Det Østasiatiske 
Kompagnis derværende Virksomhed, er sket med 
Henblik paa at fremme Formaalet paa et rent praktisk 
Grundlag, og naar Det Østasiatiske Kompagni i øvrigt 
har søgt Samarbejde med stærke internationale 
Kræfter, er det i Betragtning af den Gensidighedens Lov, 
jeg har peget paa, og for at fremme den 
Vekselvirkningsproces, Kompagniet af praktiske 
Grunde tilstræber.  

The United Baltic Corporations Kapital er 2 Millioner 
Pund Sterling eller efter nuværende kurs noget over 38 
Millioner Kroner, men sandsynligvis vil Kapitalen 
efterhaanden blive udvidet.  I Betragtning af de 
erhvervsmæssige Forskydninger, som har været en 
Følge af Krigen, er der Grund til at antage, dette 
Foretagende vil faa Fremgang og bidrage til at udvikle 
den Stilling, København som Handelsstad har ved 
indløbet til Østersøen, til Gavn for det danske Samfund 
og til Gavn for Det Østasiatiske Kompagni. Tiden vil 
vise, hvorledes disse Forhaabninger vil blive opfyldte.  
Historie lader sig kun skrive paa Kendsgerningernes 
Grundlag.�                    JKJ

Ambassadør Freddy Svane indviede restaureret Kaj 
Schmidt Memorial – Det fremgår klart af billedet 
herover, at den danske ambassadør i Indien, Freddy 
Svane, er meget stolt. Han har netop genindviet mindet 
for Kaj Schmidt, ØK. Monumentet er som tidligere 
omtalt kommet til sin ære og værdighed igen på 
stranden ved Chennai efter voldsomt forfald. Det 
indiske samfund glemmer ikke Schmidt´s heltedåd for 
at redde en lille pige fra drukning – men han betalte selv 
den højeste pris.  

Freddy Svane er i øvrigt på vej til nye udfordringer som 
ambassadør i Japan fra 1. august næste år. Svane har 
de seneste år været meget aktiv bag India Access i Asia 
House. Han efterfølges i Indien af Peter Taksøe-
Jensen, Washington.� �                ELJ

H. N. Andersens visioner for vekselvirkning 
under 1. verdenskrig 

HNA SOM FREDSMÆGLER: ØK Bladet har 
tidligere omtalt, at Jørgen K´s ØK-historiske 
kollega, Jens Mortensen, sammen med 
forfatteren, Hans Chr. Bjerg, arbejder på et skrift 
om H. N. Andersens væsentlige indsats også som 
fredsmægler under 1. verdenskrig. Skriftet 
lanceres om kort tid.                                           ELJ

ØK´s ”honorar-bisse-julefrokost” blev i år afviklet 
torsdag 27. november – altså lige her omkring, du har 
dette blad i hånden. Så var du ikke selv med i 
Cirkelordenens Selskabslokaler på Frederiksberg 
denne aften, må du vente med en beskrivelse af festen, 
stemningen, sangene, præmierne og keglespillet til 
næste klubblad ved udgangen af januar. Løjerne blev 
ledet af juleformand Peter Buron sammen med hans 
nisser, Ole Thomsen og Mogens Dan Pedersen. Det 
var i år 54. gang, frokosten blev afviklet

Hvis din vej skulle falde forbi den danske ambassade i 
Seoul, vi l  du se, at ØK´s 
hospitalsskib JUTLANDIA har en 
særlig plads i det koreanske 
samfund med en markant udstilling 
på ambassaden. Den forholdsvis 
nytiltrådte ambassadør i Seoul, 
Thomas Lehmann fortæller: - Jeg 
besøgte Asia House ved ØK 
Fondens middag i forbindelse med 
Udenrigsministeriets august-
samling i København for de danske 
ambassadører fra hele verden. Da 
jeg så JUTLANDIA-rummet i Asia 
House, stod det klart: Vi skal have 
noget  l ignende på Seou l -
ambassaden. 

Så nu er der på ambassaden 
samlet mange billeder sammen 
med originale breve og beretninger 
fra JUTLANDIA´S bedrifter under 
Koreakrigen samt materiale fra 
Chroma Fi lms dokumentar.  
Handelsambassadør, Jesper Vibe-

Hansen, fulgte i efterårsferien op på Lehmann´s initiativ, 
hvor han var i Danmark for at samle materiale fra ØK 
skibets mindeværdige mission under FN og Røde Kors 
fra 1951 til 1953. Jesper Vibe-Hansen besøgte bl.a. 
Svend Jagd og Anders Dylov, Chroma Film.  Det hele er 
nu placeret lige inden for indgangen til ambassaden. 
�              Dylov+ELJ.

JUTLANDIA får fremtrædende placering i 
Seoul-ambassaden. 

Ambassadør Thomas 
Lehmann har ikke 
JUTLANDIA- in ter -
essen fra fremmede. 
Hans farfar,  Kar l  
Lehmann, var som 
overlæge drivkraften 
bag, at Danmark fik en 
betydelig humanitær 
p l a c e r i n g  u n d e r  
Korea-krigen med 
ØK´s navnkundige 
hospitalsskib.
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Formandens hjørne: 
Værn om ØK´s historie 
og os, der var med på
den eventyrlige rejse

Mens vi varmer op til årets sidste 
sammenkomst – banko i Asia 
House, 4. december - glæder jeg 
mig over, at vi i ØK Klubben har 
haft endnu et rigtig godt år med 

mange hyggelige og forskelligartede sammenkomster.  
En stor tak til bestyrelsens medlemmer for en flot 
arbejdsindsats i løbet af året.  Det er dejligt at se den 
store tilslutning. 

Nu er ØK A/S jo snart et afsluttet kapitel med Santa Fe 
som den eneste fortsættende aktivitet – formodentlig 
som et børsnoteret Santa Fe med hovedkontor i 
London.  Den udvikling har ligget i kortene i nogen tid, så 
det skal der ikke bruges meget spalteplads på her. 
Tilbage til at værne om det historiske ØK´s virke og de 
mange medarbejdere, der har været med på en 
eventyrlige rejse, har vi ØK´s Almennyttige Fond, Asia 
House og ØK Klubben, og her kommer vi ikke til at sætte 
en udløbsdato foreløbig. Jeg kan f.eks. orientere om, at 
formanden for Asia House, Ove Ullerup, sammen med 
sekretariatschef Erik Ljunggren, de seneste uger har 
afviklet en række møder med sponsorer, der bakker 
stærkt op om huset. Vi glæder os meget til at orientere 
mere om det efter nytår.

Alle klubbens medlemmer og Jeres familier ønskes 
en rigtig god julemåned samt håb om et godt og 
muntert 2015.

Med venlig hilsen 
Erik Bøgh Christensen

Det lyser klart i Anne Marie Dalgaards ansigt – se selv 
på billedet herunder – at hun er jublende glad for, at 
lovforslaget, der giver danskere ret til dobbelt 
statsborgerskab, er fremsat og ventes at træde i kraft 1. 
september næste år. Det tegner til et klart politisk flertal 
for lovforslaget, idet alene kun DF og K ventes at stå 
udenfor ved den endelige afstemning i Folketinget. Det 
er en meget stor sejr for ikke mindst Danes Worldwide.  

-Det er vores mest markante mærkesag i de seneste år, 
siger Anne Marie Dalgaard. Vi er rigtig glade på vegne af 
vores mange medlemmer, som nu får mulighed for også 
at blive statsborgere, dér, hvor de har deres liv og 
dagligdag. Samt naturligvis også for dem, som nu kan få 
deres danske statsborgerskab tilbage. Der er desuden 
store perspektiver i det for alle de internationale ØK-
generationer verden over.

De vigtigste detaljer er: 

Voksne danskere: Har 
du t idl igere været 
dansk statsborger, kan 
du søge om gen-
erhvervelse af dansk 
statsborgerskab inden 
for fem år fra lovens 
ikrafttræden. Man må 
ikke være idømt fri-
hedsstraf i tiden mellem 
tabet af statsborger-
skab og ansøgning om 
generhverve lse  a f  
statsborgerskab.

Unge født i udlandet: 
Skal stadig søge om 
bevarelse af dansk 

statsborgerskab inden det fyldte 22.år. Der lægges 
vægt på, at man har haft bopæl i DK eller ophold i 
sammenlagt minimum ét år.

Børn og adoptivbørn: Hvis en forælder har mistet sit 
danske statsborgerskab og søger om generhvervelse 
efter den nye lov, vil børn og adoptivbørn også få dansk 
indfødsret, medmindre man specifikt angiver, at de ikke 
skal være omfattet. Dog forudsættes det, at man har del 
i forældremyndigheden, at barnet er ugift og under 18 år.

Praktisk: Det er først muligt at ansøge, når loven træder 
i kraft 1. september 2015. Der ventes ansøgningsgebyr 
på ca. 1.200kr, som dog endnu ikke er definitivt fastsat.

                ELJ

-Vi er jublende glade – også på vegne
af alle internationale ØK-generationer 

Generalsekretær Anne Marie 
Dalgaard, Danes Worldwide – 
også gode muligheder for ØK-
relaterede generationer. (Foto: 
Erik Ljunggren).

Fakta: Danes Worldwide, som er omtalt i artiklen herunder, har en meget bred 
aktivitetsflade med f.eks. Sommerskolen, on-line skoledansk også for begyndere (støttet 
af ØK Fonden), medlemsmøder og meget andet. Se mere om den næsten 100 årige DW 
historie og de mange aktuelle aktiviteter på: www.danes.dk


